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Posiedzenie 12 sierpnia

Obradował Zarząd Regionu
*Sprawozdanie finansowe
*Krytyka działań WUP- wniosek o kontrolę 
*Pozyskiwanie nowych członków - priorytetem Związku 
^Informacja o pomocy powodzianom

Posiedzenie Zarządu Regionu, 12 sierpnia, rozpoczę
ło sprawozdanie finansowe z wykonania budżetu w I pół
roczu br. Przedłożył je skarbnik - Kazimierz Staszewski. 
Komentując liczby, stwierdził, że wynik finansowy uległ 
poprawie, na co wpływ miało zmniejszenie kosztów. W 
pozycji „wpływy” utrzymały się tendencje, charakterystycz
ne dla kilkunastu ostatnich miesięcy. Przypominamy, że 
tendencje te, to nieterminowy spływ składek, zaniżanie ich 
wysokości. Jak poprzednio, tak i tym razem, członkowie 
Zarządu Regionu podjęli próbę znalezienia złotego środka 
dla rozwiązania problemu. „Akcje kontroli” komisji zakła
dowych, prowadzone przez przewodniczącego i Regional
ną Komisje Rewizyjną, tylko na krótko zdyscyplinowały 
te kilkanaście KZ, nie płacących składek. - Wszystko wska
zuje na to, że będzie jednak „złoty środek”. Taką szansę 
dają nowe wybory w Związku. Wzorem uchwały KK, Za
rząd Regionu uzależni prawomocność mandatu delegatów 
na walny zjazd regionu, od wypełnienia obowiązków, na
łożonych Uchwałą Finansową „S”. - Do przygotowania 
projektu stosowanej uchwały został zobowiązany skarbnik 
ZR.

Władze regionalne „S” skierowały do Prezesa Kra
jowego Urzędu Pracy wniosek „o sprawdzenie zgodności 
działalności dyrektora Wojewódzkiego Urzędu Pracy w 
Radomiu, z programem przeciwdziałania bezrobociu, we 
wszystkich jego aspektach, moralnych również”. Panu Ja
nuszowi Ziętkowi przedstawiono zarzuty, sformułowane w 
siedmiu punktach. Przedstawił je przewodniczący Zdzisław 
Maszkiewicz /publikujemy je osobno/.

Informację o związkowych szkoleniach i debatach 
na temat pozyskiwania nowych członków przedstawił szef 
Komisji Szkoleń - Andrzej Gut /o szkoleniu - również osob
na informacja/. Podkreślając, że promocja Związku i zwięk
szenie jego liczebności muszą stanowić obecnie prioryte
tową działalność Związku, wskazał na potrzebę powołania 
specjalnego zespołu. Pomysł został przyjęty przez człon
ków Zarządu Regionu, a Andrzej Gut zobowiązany do 
skompletowania składu zespołu.

Zbigniew Dziubasik, jako szef Komisji Interwencji, 
zaznaczył, że pozyskiwanie członków nie może się odby
wać kosztem obecnych. A zatem „S” musi kontynuować, a 
nawet zintensyfikować, w szelką pomoc komisjom zakła
dowym.

Podsumowanie dotychczasowej pomocy powodzia
nom, zarówno tej koordynowanej przez władze krajowe, 
jak i Zarząd Regionu Ziemia Radomska, przedstawił wice
przewodniczący Andrzej Piszczyk. /Biuletyn przekazuje je 
na bieżąco./

A.R

Konferencja prasowa 14 sierpnia

Kampania wyborcza rozpoczęta

Problemy przemysłu skórzane
go, jednego z dominujących w na
szym regionie i wizja naprawy jego 
kondycji - to temat konferencji pra
sowej radomskiej Akcji Wyborczej 
Solidarność. Odbyła się ona 14 sierp

nia i rozpoczęła kampanię wyborczą 
kandydatów AWS do Sejmu i Sena
tu RP. Rzecznik prasowy AWS - Zbi
gniew Dziubasik zapowiedział cykl 
czwartkowych konferencji; kandyda
ci na parlamentarzystów będą oce

niać stan poszczególnych dziedzin 
gospodarki i życia społecznego, z 
podkreśleniem problemów regional
nych. Zaproponują rozwiązania, w 
oparciu o program AWS.

Kampanię rozpoczęli kandy
daci na posłów: Jacenty Dejniak, 
Mieczysław Wójcik, Marek Maty
sa i kandydat do Senatu - Zdzisław 
Maszkiewicz.
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Zaproszenie na Pielgrzymkę 
Ludzi Pracy

Zbi/a się już XV Ogólnopolska Pielgrzymka Ludzi 
Pracy na Jasną Górę. Jak wiadomo z wcześniejszych ko
munikatów, odbędzie się ona w dniach 13 i 14 września, a 
więc lvm razem w drugą, a nic trzecia niedzielę września, 
jak to zwykle bywa. Przyspieszyliśmy pielgrzymkę o ty
dzień, byśmy mogli bez przeszkód wziąć udział w wybo
rach parlamentarnych., w wydarzeniu niezwykle ważnym 
w życiu narodu i państwa, które swoimi konsekwencjami 
sięgnie już w początek trzeciego milenium.

Pracownicza Ogólnopolska Pielgrzymka na Jasną 
Górę ma już swoją historię. Jej inicjator Ks. Jerzy Popie
łuszko doskonalnc zdawał sobie sprawę ze zbliżających się 
wydarzeń, które wymagały specjalnej interwencji Bożej i 
interwencji Maryi. Miesiąc po drugiej pielgrzymce Ksiądz 
Jerzy poniósł śmierć męczeńską. To ziarno wrzucone w 
zimię wydało plon stokrotny. Niedługo potem Polska ozy- 
skała polityczną wolność i państwową suwerenność. Nic 
zmniejszyła się jednak odpowiedzialność Ludzi Pracy za 
losy Ojczyzny. Nowy ustrój polityczny i gospodarczy pań
stwa przyniósł nowe problemy, które trzeba rozw iązywać 
w poczuciu odpowiedzialności, kierując się sumieniem 
ukształtowanym w oparciu o chrześcijański system warto
ści.

Sprawy te podjął Ojciec Święty w czasie swej tego
rocznej pielgrzymki do Ojczyzny. W Legnicy, w dniu 2 
czerwca, mówił: „Dziś, w dobie budowania demokratycz
nego państwa, w dobie dynamicznego rozwoju gospodar
czego ze szczególna wyrazistością odsłaniają się wszyst
kie braki życia społecznego w naszym kraju”. Ojciec Święty 
mówił też o ludzkiej pracy, o problemie bezrobocia. Stwier
dził: „Jako chrześcijanie, ludzie wierzący, musimy uwraż
liwić nasze sumienia na wszelkiego rodzaju niesprawiedli
wość czy formy jawnego lub zakamuflowanego wyzysku”.

Wszyscy uczestniczymy w życiu Ojczyzny, ale nie
ustannie musimy się uczyć żyć w wolności oraz odpowie
dzialności za Ojczyznę. Taki charakter miała zawsze nasza 
Jasnogórska Pielgrzymka Ludzi Pracy. Ze względu na to
warzyszący naszemu życiu dramat, wynikający z klęski 
powodziowej, a także ze względu na ważne decyzje o cha
rakterze politycznym, tegoroczna pielgrzymka ma szcze
gólne znaczenie i dlatego udział w niej uważamy za nasz 
ważny obowiązek.

Gdańsk, 30 lipca 1997r.
Serdecznie zapraszam
Ahp Tadeusz Goclowski
Krajowy Duszpasterz Ludzi Pracy

*Program oraz szczegóły organizacyjne pielgrzymki z na
szego regionu - podamy w późniejszym terminie.

Możesz odpocząć, zrelaksować 
się i poznać polityków AWS

- Przysucha zaprasza 23 i 24 sierpnia

Terenowa Komisja Kordynacyjna „S” i Zarząd Re
gionu NSZZ „S” Ziemia Radomskazapraszają23 i 24 sierp
nia/sobola i niedziela/ do Przysuchy.

23 sierpnia /w sobotę/ o godz. 13.00, na stadionie 
„Oskar”, rozpocznie się turniej piłki nożnej.

24 sierpnia /w niedzielę/, również o godz. 13.00, 3- 
osobowe drużyny piłki siatkowej, będą zmagać się na pla
ży ośrodka wypoczynkowego w Toporni. Turniej jest otwar
ty. Organizatorzy proszą o zgłaszanie drużyn.

Po imprezach sportowych /w sobotę i w niedzielę/, 
będzie można zrelaksować się przy ognisku i porozmawiać 
z politykami AWS. - ZAPRASZAMY.

*Informacji udziela i zgłoszenia drużyn przyjmuje 
PIOTR MARSZALEK, tel. 75-20-55 /tel. Państw. 
Straży Pożarnej/ lub domowy: 75-54-67.

Informacja dla członków „S” 
STEFFENA w Pionkach

Walne zebranie członków „S” STEFFENA w Pion
kach odbędzie się 4 września 1997r. o godz. 14.30 w sali 
socjalnej, na terenie zakładu.

przewodniczący KZ „S" - Andrzej lówamicki

Na protest regionalnej „S" oświaty ws.
świadectw rekompensacyjnych

Odpowiada Rzecznik Praw 
Obywatelskich

W związku z pisemem z 8 lipca 1997r., dotyczącym 
uprawnień do świadectw rekompensacyjnych, Biuro Rzecz
nika Praw Obywatelskich uprzejmie informuje, że na sku
tek licznych skarg obywateli, organizacji związkowych i 
innych uprawnionych, kwestionujących przepisy ustawy z 
6 marca 1997r. o zrekompensowaniu okresowego niepod- 
wyższania płac w sferze budżetowej oraz utraty niektórych 
wzrostów lub dodatków do emerytur i rent /Dz.U. Nr 30 
poz. 164/ oraz aktów wykonawczych do tej ustawy, sprawa 
zgodności lej ustawy z przepisami Konstytucji jest aktual
nie badana w Biurze Rzecznika Praw Obywatelskich.

Przed podjęciem ostatecznych decyzji w tej 
sprawie przez Rzecznika Praw Obywatelskich, nic jest 
obecnie możliwe wypowiedzenie się, co do próbie- f

>
mów i zarzutów zawartych w Państwa piśmie, w spo
sób szczegółowy.

O ostatecznym sposobie załatwienia skargi - 
zostaniecie Państwo poinformowani odrębnym pismem. 

W-wa, 31 lipca 1997r.
Barbara Czerska - specjalista

Zarząd Regionu do Prezesa KUP-u Andrzeja Piłata

O sprawdzenie działalności 
dyrektora WUP-u

Ostatnie, bulwersujące wystąpienia publiczne dyrek
tora Wojewódzkiego Urzędu Pracy w Radomiu - p.Janusza 
Ziętka, skłoniły nas do poddania ocenie Jego ośmiomie
sięcznego zarządzania, bardzo ważną dla bezrobotnych 
naszego regionu instytucją, od której oczekująoni skutecz
nego działania, zrozumienia swoich problemów i inwencji 
w działaniu.

Tej wizji przeciwstawia się obraz pracy dyrektora 
radomskiego WUP-u.

NSZZ „Solidarność” Ziemia Radomska krytycznie 
ocenia działania p.Janusza Ziętka, zarówno jako urzędnika 
państwowego, jak i przełożonego:

1. Szansą na utworzenie miejsc pracy miało być zatrud
nianie bezrobotnych przy zalesianiu n/województwa - 
realizacja tego programu nie została nawet zapoczątko
wana.

2. Ślepe przeniesienie gdańskiego pomysłu - „karty za
dań i celów” do odmiennej rzeczywistości radomskiego 
rynku pracy, nie tylko nie przyniosło pozytywnych efek
tów, ale wręcz - w opinii Rejonowej Rady Zatrudnienia 
w Radomiu i „S” - zahamowało tworzenie miejsc pracy 
z wykorzystaniem środków przeznaczonych na aktywne 
formy zwalczania bezrobocia.

3. Nie wykorzystanie etatów przydzielonych WUP-owi w 
Radomiu (do 1 sierpnia skorzystano z 4 i 1/2 etatu).

4. Brak zainteresowania inicjatywami lokalnymi na rzecz 
przeciwdziałania bezrobociu i rozwoju klubów pracy 
(zakaz uczestnictwa kierowników RUP-ów w semina
rium zorganizowanym przez Biuro Pośrednictwa i Ochro
ny Pracy przy NSZZ „S” Ziemia Radomska).

5. Arogancja wobec podwładnych: nakłanianie do rezy
gnacji ze stanowiska, próba odwołania kierownika RUP- 
u za wypadek losowy - kradzież samochodu (RUP Przy
sucha, RUP w Zwoleniu).

6.Opieszałość w poprawie warunków pracy pracowników 
WUP i obsługi bezrobotnych - brak zdecydowania przy 
zakupie i adaptacji budynku.

7.Frywolne wypowiedzi, na forum publicznym, interpre
tujące zapisy ustawowe, dotyczące zatrudniania kobiet.

Zwracani się do Pana Prezesa z wnioskiem, w 
imieniu Zarządu Regionu NSZZ „Solidarność” Ziemia 
Radomska i swoim - członka Woj. Rady Zatrudnienia 
w Radomiu, o sprawdzenie zgodności działalności dy
rektora WUP-u w Radomiu z programem przeciwdzia
łania bezrobociu, we wszystkich jego aspektach, moral
nych również.

Dla dopełnienia obrazu, posłużę się komentarzem p. 
Jacka Smagowicza - członka Naczelnej Rady Zatrudnienia 
-jakim podzielił się po wizycie w Radomiu: (...) Mieliśmy, 
razem z kierownikami RUF województwa radomskiego oraz 
liderami klubów pracy, zastanowić się, dlaczego wojewódz
two radomskie jest niemal we wszystkich wskaźnikach ryn
ku pracy na ostatnim miejscu w Polsce? (...) Wokół tema
tów chciano rozpisać zadania, a bez poważnej dyskusji nie 
było i nie będzie poważnej współpracy. (...) „Solidarność” 
Ziemi Radomskiej dodaje swój komentarz: Bez poważne
go potraktowania swoich obowiązków przez dyrektora Woj. 
Urzędu Pracy w Radomiu, nie będzie poważnego trakto
wania interesów mieszkańców i bezrobotnych.

Kandydaci AWS do Sejmu RP

1. Andrzej BELINA
2. Stanisław IWANICKI
3. Jan REJCZAK
4. Kazimierz STASZEWSKI
5. Jacenty DEJNIAK
6. Jolanta KUCHARSKA
7. Witold RAK
8. Zbigniew CEBULA
9. Ryszard FALEK
10. Jadwiga BERAK
11. Mieczysław WÓJCIK
12. Marek MAŁYSA
13. Marian KRAWCZYK
14. Ryszard BOBROWSKI
15. Romuald SZEREMIETIEW
16. Jan ŁOPUSZAŃSKI

Kandydat do Senatu RP
1. Zdzisław MASZKIEWICZ
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Jacenty Dejniak

data urodzenia: 13 luty 1953r. 
miejsce urodzenia: Pionki 
wykształcenie: średnie technicz
ne
zawód: technik mechanik
stan cywilny: żonaty (żona Ma
ria)
córki: Aleksandra - 6 lat, Sylwia 
-19 lat (studentka Akademii Eko
nomicznej we Wrocławiu) 
znak zodiaku: Wodnik

- działalność gospodarcza od 1982r.
- właściciel Zakładu Piekarniczo-Cukierniczego „MA

RIA” w Pionkach; zatrudnienie 50 osób, wyszkolenie 
21 czeladników piekarstwa w ciągu 5 lat

- sekretarz Rady Nadzorczej Spółdzielni Rzemieślniczej 
w Kozienicach 1983-1991

- udział w wyborach parlamentarnych z listy KPN w roku 
1993; utrzymuje II miejsce na liście (partia przekracza 
5% w województwie i w kraju)

- czynnie wspomaga kampanię Lecha Wałęsy
- od 1995r. bierze udział w pracach formacyjnych Akcji 
Katolickiej Diecezji Radomskiej

- w kwietniu 1997r. Biskup Ordynariusz powołuje na funk
cję Prezesa Akcji Katolickiej.

Kandydat AWS do Senatu:

Podsumowanie rządów SLD-PSL

Za niewybaczalny błąd rządzącej koalicji SLD- 
PSL uznaję zaprzepaszczenie wyrzeczeń polskiego spo
łeczeństwa, w tym mieszkańców naszego wojewódz
twa. Transformacja ustrojowa i gospodarcza, zapocząt
kowana przez poprzednie rządy, po wyborach w 1993 
roku, utknęła w martwym punkcie. Koalicja objęłą rzą
dy w momencie, gdy zaczęły się pojawiać pozytywne 
efekty reform, gdy zaczął rosnąć Produkt Krajowy Brut
to i malało bezrobocie. Był to czas na wypracowanie 
takiej strategii dla przemysłu, która zapewniłaby roz
wój polskiej gospodarki i powrót bezrobotnych do pra
cy. - Tymczasem, poza pozornymi ruchami, szumnymi 
hasłami, twórczej pracy nie było.

Najważniejszym problemem naszego wojewódz
twa jest bezrobocie. W okresie rządów SLD-PSL, ogło
szono upadłość wielu zakładów: RWT, Zakłady Mię

sne w Radomiu, „Dozachem” w Pionkach, nie mówiąc 
o mniejszych zakładach pracy. Radomskim bezrobot
nym zaproponowano niewiele (w w ielu wypadkach je
dynie „wyczyszczenie” z pamięci komputera).

Za kolejny błąd, który - moim zdaniem - uderzył 
w samych koalicjantów, uważam pozbycie się kadr 
urzędniczych o rodowodzie solidarnościowym. Tu 
wspomnę o dwukrotnej wymianie wojewodów - to w 
skali kraju. A w naszym - dokonano zmian kadrowych 
w Urzędzie Wojewódzkim, w Woj. Urzędzie Pracy, itd. 
Pozbawienie się /przez koalicję/ i pozbawienie nas 
wszystkich - ludzi inaczej myślących, z nowymi po
mysłami, zdolnymi krytycznie oceniać sytuację, wpro
wadziło marazm i bylejakość, zamiast twórczej pracy, 
tak potrzebnej w czasie reform.

Pozbawiono nas głosów krytycznych nawet w za
kładach pracy. Przykładem niech będzie eliminowanie 
działaczy związkowych z rad nadzorczych, na mocy 
znowelizowanej ustawy o „komercjalizacji i prywaty
zacji przedsiębiorstw państwowych”.

O szczegółach można by mówić długo. Ale za
kończę tak: rządy SLD-PSL przyrównuję do „zacho
wań socjalistycznego kierownika”, który wszystkie go
dziny pracy poświęcał temu, by stworzyć mnóstwo bez
użytecznych pism, tylko po to, by zabezpieczyć się 
przed odpowiedzialnością.

Zdzisław Maszkiewicz

Kandydaci AWS do Sejmu:

Radom - kolebką przemysłu 
skórzanego, musimy to ykorzystać

Nie ulega wątpliwości, że zakłady przemysłu 
skórzanego, w tym także produkujące obuwie, są nie
zwykle ważne dla naszego regionu. Zarówno pod 
względem czysto ekonomicznym, jak i rynku pracy. 
Liczby i statystyki mówią same za siebie. Mamy 2997 
podmiotów gospodarczych w tym sektorze. Do końca 
ubiegłego roku zatrudniały one 8478 osób, czyli bli
sko 19% pracujących w przemyśle w naszym woje
wództwie.

Niestety, w ostatnich latach, w tym sektorze, 
można było zauważyć niepokojące zjawiska: spadek 
liczby pracujących o 5% (458 osób), malejącą dyna
mikę wzrostu przeciętnego wynagrodzenia oraz 
coraz mniejsze przychody firm, w przeliczeniu ’ < 
na jednego pracownika. Poważnym problemem f

Dziękuję za podpisy

W imieniu wszystkich kandydatów Akcji Wyborczej Solidarność i swoim, składam gorące podzięko
wania za Państwa zaufanie i poparcie. Dziękuję za złożone pod naszymi listami podpisy.

Państwa zaufanie oznacza przyjęcie przez nas zobowiązań. AWS je przyjmuje.

Konferencja prasowa 14 sierpnia

Kampania wyborcza rozpoczęta
Problemy przemysłu skórzanego, jednego z dominujących w naszym regionie i wizja naprawy jego kondycji - to temat 

konferencji prasowej radomskiej Akcji Wyborczej Solidarność. Odbyła się ona 14 sierpnia i rozpoczęła kampanię wyborczą kandydatów 
AWS do Sejmu i Senatu RP. Rzecznik prasowy AWS - Zbigniew Dziubasik zapowiedział cykl czwartkowych konferencji; kandydaci na 
parlamentarzystów będą oceniać stan poszczególnych dziedzin gospodarki i życia społecznego, z podkreśleniem problemów regional
nych. Zaproponują rozwiązania, w oparciu o program AWS.

Kampanię rozpoczęli kandydaci na posłów: Jacenty Dejniak, Mieczysław Wójcik, Marek Małysa i kandydat do Senatu 
- Zdzisław Maszkiewicz.

Marek Małysa

NSZZ „Solidarność”
Ma 36 lat, jest żonaty i ma dwóch sy

nów. Żona Renata , pracuje jako położna w 
Wojewódzkim Szpitalu Zespolonym w Rado
miu.

Pochodzi z rodziny rolniczej. Urodził 
się i wychował w Wolanowie pod Radomiem, 
obecnie mieszka w Gminie Kowala Stępocina ( 
od 1986 roku).

Ma wykształcenie średnie, ukończył Studium Społeczno-Praw
ne w Radomiu. Przez kilka lat pracował w usługach rolniczych, jako 
mechanik maszyn rolniczych. Od 1985 roku pracuje w RZPS „Rado- 
skór”. Jest działaczem NSZZ „Solidarność”.

Mieszkając na wsi i pracując w mieście doskonale poznał pro
blemy zarówno mieszkańców miasta jak i wsi.

Jego główne zainteresowania to: polityka przemysłowa i rol
nictwo. Czytanie książek to jego hobby (szczególnie pozycje z współ
czesnej literatury polskiej).

Przewodniczący Rady Regionalnej A WS Ziemia Radomska

Polska
Wolność
Rodzina

radomskich.

Ma 40 lat, jest żonaty i ma dwo
je dzieci. Z wykształcenia jest inży
nierem ekologiem. Jest dyrektorem 
Polskiego Związku Motorowego w 
Radomiu. Mieszka w Białobrzegach

Mieczysław Piotr
Wójcik

Pracował jako instruktor wykładowy kierowców w 
Ośrodku Szkolenia PZMot w Białobrzegach. Równolegle 
pełnił funkcję Inspektora Gospodarki Samochodowej Mi
nisterstwa Komunkacji, egzaminatora państwowego kie
rowców oraz członka Komisji Infrastruktury Rady Miasta 
i Gminy Białobrzegi.
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jcsl tzw. „szara strefa”, czyli praca nicrcjcstro- 

wana. 0 szkodliwości tego rodzaju pracy, zarów
no dla państwa, jak i pracobiorców, nie trzeba 

chyba nikogo przekonywać.
Kolejnym ważkim problemem, szczególnie w 

przemyśle garbarskim, jest ekologia. Każdy mieszka
niec osiedla Michałów mgłby na pewno na ten temat 
powiedzieć.

Co zatem proponujemy?
Po pierwsze - systematyczne zmniejszanie po

datków, co pozwoli zwiększyć konkurencyjność tych 
firm, a w połączeniu z reformą ubezpieczeń społecz
nych i emerytalnych, pozwoli zlikwidować „szarąstre
fę i zwiększyć zatrudnienie. Umożliwi to także pod
niesienie płac pracownikom.

Po drugie - wprowadzenie ulg dla tych przed
siębiorstw, zwłaszcza garbarni, które będą chciały 
wprowadzać nowe technologie, tańsze i bardziej eko
logiczne. Musimy także uskutecznić egzekucję wyma
gań ekologicznych. Nie powielimy na pewno błędów 
naszych poprzedników, którzy nie mogą wymusić na 
garbarniach skutecznego oczyszczania ścieków prze
mysłowych. Uważamy, że problem chociażby uciążli
wości kolektora ścieków, usytuowanego w pobliżu 
osiedla Michałów mógł i powinien być rozwiązany już 
dawno.Nie można przecież oszczędzać na ludzkim 
zdowiu i ekologii. Powinny zapaść decyzje, które wy
musiłyby na garbarniach radomskich budowę odpo
wiednich oczyszczalni. Oczywiście, państwo powin
no być gotowe pomóc tym firmom w tego rodzaju in
westycjach, chociażby poprzez ulgi podatkowe, czy 
uruchomienie proekologicznych kredytów z odpowied
nich funduszów.

I jeszcze jedna z ważnych kwestii - promocja. 
Kilka dni temu dowiedzieliśmy się, że jedne z najbar
dziej prestiżowych targów, Targi Skóry w Radomiu, 
są zagrożone. W tym samym czasie, podobne targi 
mają być organizowane w Kielcach. Mamy już do
świadczenia z largami broni, które zamiast w radom
skiem - regionie bardziej związanym z przemysłem 
zbrojeniowym, odbywają się w Kielcach. Nie można 
dopuścić, by targi skóry zostały nam ukradzione.

Podsumowując, pomoc dla przemysłu skórzane
go w radomskiem musi być jednym z priorytetów wła
dzy. Radom jest kolebką i zagłębiem skóry. Musimy 
to wykorzystać.

Marek Małysa, Mieczysław Wójcik, Jacenty 
Dejniak

całość opr. A.R.

Szkolenie i seminarium koordynatorów ds. po
zyskiwania członków

„System trzech pytań” do zasto
sowania:

Co moglibyśmy załatwić, gdyby nas było 
więcej w Solidarności?

Co nam w tym przeszkadza, by było nas 
więcej?

Jak pokonać tę przeszkodę?

W dniach 27-31 lipca w Szczecinie odbyło się pol
sko-amerykańskie szkolenie dla szefów regionalnych dzia
łów szkoleń pod hasłem „Pozyskiwanie członków - szko
lenia związkowe”. Szkolenie prowadzili David Roslich - 
przedstawiciel amerykańskich związków zawodowych i 
Krzysztof Zgoda - krajowy koordynator przy KK. Temat 
„pozyskiwania nowych członków kontynuowano” na trzy
dniowym spotkaniu regionalnych koordynatorów, które 
odbyło kilka dni po szkoleniu.

Na bazie historii amerykańskich związków zawodo
wych FTU1 (Free Trade Union Instytute) i „Solidarności”, 
określono przyczyny zrzeszania się w związku oraz wa
runki, istotne dla zapoczątkowania tego procesu.

Dużo uwagi poświęcono liderom związkowym, róż
nych szczebli, ich roli i skuteczności w kierowniu związ
kiem zawodowym. Powszechnie uznano, że dobry działacz 
związkowy, to dobry organizator, człowiek umiejący słu
chać i mówić, precyzyjnie formułujący myśli, osoba odpo
wiedzialna, wiarygodna, posiadająca podstawowy zasób 
wiedzy, motywację do działania, dyplomata, dobry pracow
nik, autorytet - jednostka godna naśladowania, za którą 
pójdą inni.

Co moglibyśmy załatwić, gdyby nas było więcej w 
Solidarności? Co nam w tym przeszkadza, by było nas wię
cej? Jak pokonać tę przeszkodę? - Te trzy pytania i znale
zienie na nic właściwych odpowiedzi - to technika do za
stosowania przy pozyskiwaniu nowych członków, propo
nowana przez wykładowców.

Po wymianie doświadczeń o stosowanych sposobach 
tworzenia struktur związkowych w nowo powstających za
kładach pracy, ustalono, że działy szkoleń zawiążą ścisłą 
współpracę z regionalnymi koordynatorami ds. pozyskiwa
nia członków i opracują plany właściwych szkoleń.

Koordynatorzy regionalni, pod przewodnictwem wi
ceprzewodniczącego KK - Kazimierza Janiaka, określili 6 
postulatów, które należy wdrożyć, aby wzmocnić siłę związ
ku:

- pozyskiwanie nowych członków musi stać się prioryte
tem w działalności Związku;

- należy powiększyć liczbę przeszkolonych liderów X

>
i werbowników;
- należy odciążyć od innnych obowiązków osoby po
zyskujące członków.

- konieczne jest zwiększenie funduszy na tę działalność;
- konieczne jest powiązanie siecią współpracy organiza

torów różnych szczebli.
- należy ułatwić i polepszyć przepływ informacji.

W szkoleniu udział wzięli Janusz Cichy - instruktor 
związkowy i niżej podpisany.

Przewodniczący Komisji Szkoleń Zarządu Regionu ,.S" 
Andrzej Gut

Posiedzenie 12 sierpnia

Obradowało Prezydium KK
Prezydium KK omówiło koordynację pomocy po

wodzianom. - Pomoc udzielana przez struktury Związku 
to, według niepełnych danych, 600 transportów samocho
dowych z żywnością, wodą, lekami, środkami chemiczny
mi, środkami higieny i sprzętem, 12 ton tych środków do 
Wrocławia, Nowej Soli przewiezionych samolotami, kolo
nie dla 1500 powodzian i wpłaty na konta „Solidarności”, 
Caritas i TVP SA w wysokości ponad 31 mld starych zł. 
M.in. z Włoch napłynęła pomoc w postaci nie tylko pie
niędzy lecz również namiotów, środków dezynfekcyjnych, 
kilku tysięcy szczepionek, deklaracji odbudowy jednego 
ze zniszczonych mostów, sfinansowania i przeprowadze
nia osuszenia terenów zalanych przez włoskich specjali
stów, którzy przyjechali do Polski z własnym sprzętem tech
nicznym, a apel Mariana Krzaklewskiego o pomoc powo
dzianom ukazał się m.in. w mającym 2 min egzemplarzy 
nakładu tygodniku „Famiglia Christiana”.

Do NIK założony będzie wniosek przeciw MPiPS, 
który - manipulował metodami wyceny obiektów, zwięk
szając wartość jednych, a pomniejszając wartość innych 
nieruchomości, np. obiektu przy ul. Kopernika w Warsza
wie - siedziby OPZZ, braku inwentaryzacji tych obiektów 
przed wydaniem rozporządzenia MPiPS o podziale nieru
chomości.

Prezydium KK złożyło protest do Premiera przeciw 
systematycznemu pomijaniu kandydatów zgłoszonych 
przez NSZZ „Solidarność” do Komisji Kwalifikacyjnej do 
Służby Cywilnej, co jest dyskryminacją i potwierdza za
rzuty o kwalifikowaniu do tej Komisji, a w konsekwencji 
do służby cywilnej urzędników wywodzących się lub wy
godnych dla rządzącej obecnie koalicji.

Stanisław A lot - sekretarz KK

„Nie znam stanu zaangażowania się pracodaw
ców i władz w poszukiwaniu inwestycji, ale jeśli dorów
nują zaangażowaniu się związkowców radomskiej Soli
darności byłbym spokojniejszy o dalekie jutro dla ziemi 
radomskiej. ”

Trzeci raz w Radomiu

Jacek Smagowicz o bezrobociu

Zdarzyło mi się przyjechać do Radomia 24 
lipca br, na zaproszenie Zarządu Regionu „S” Ziemia 
Radomska, przewodniczącego i człowieka o bezrobot
nych Adama Bocheńskiego. Już w nowej siedzibie, 
urządzonej po gospodarsku, z dużąpieczołowistością. 
Tam, mieliśmy z kierownikami RUP województwa 
radomskiego oraz liderami klubów pracy zastanowić 
się, dlaczego województwo radomskie jest niemal we 
wszystkich wskaźnikach rynku pracy na ostatnim miej
scu w Polsce?

Tyle spada bezrobocie rejestrowane, co ro
śnie nie rejestrowane. - Na koniec czerwca 1997r. 
woj. radomskie liczyło 61.370 bezrobotnych, w tym 
33.586 kobiet (54,7%). Stopa bezrobocia w n/wo- 
jewództwie wynosi 15,9%, przy średniej krajowej 
11,7%. Na zasiłku przedemerytalnym, których nie 
wlicza się do statystyki, wynosi 2.645.

Z kierowników RUP solidarnie nie stawił się 
żaden, natomiast kluby pracy reprezentowały koleżan
ki Bogusława Mykietyn z Pionek i Maria Wrona- Kar
czewska z Zarządu Regionu Świętokrzyskiego ,,S”. 

Przybyła też przedstawicielka Zarządu Miasta Rado
mia.

Kim są radomscy bezrobotni? - Ponad po
łowa bezrobotnych nie posiada prawa do zasiłku. 
Aż 43,8% stanowią długotrwale bezrobotni, powy
żej 12 miesięcy. Ludzie młodzi, w wieku od 18 do 
34 lat stanowią az 68,9% bezrobotnych.

Przedstawiłem kolejno wykonanie planu finan
sowego Funduszu Pracy w Polsce w 1996r., ze szcze
gólnym uwzględnieniem woj. radomskiego. Przedsta
wiłem dalej krytyczną ocenę rządowych progra
mów „promowanie produktywnego zatrudnienia < 
i zmniejszenia bezrobocia” oraz Promocji aktyw- S
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 ilości zawodowej młodzieży”

- generalnie nie umiejących 
sprostać zapotrzebowaniu 

polskiej młodzieży na nowe, trwa
łe miejsca pracy. Przedstawiłem 
również niezbezpieczne, bo wie
loletnie, trendy polskiego bezrobo
cia, z którymi jednak wejdziemy 
will tysiąclecie, bo przecież trzon 
bezrobotnych stanowią powraca
jący do bezrobocia, zwłaszcza na 
wsi. oraz ludzie młodzi, całe rocz
niki.

Smutne perspektywy - 
W 1997r. aż 14 zakładów zgło
siło zamiar zwolnień grupo
wych, łącznie 836 osób.

W czerwcu, w stosunku 
do maja zmniejszyła się liczba 
ofert pracy. - Radomskie to te
reny rolniczo-przemysłowe. 
Przeważający przemysł metalo
wy, mechaniczny, cementowy 
nie generują nowych miejsc 
pracy (głównie z braku kapita
łu inwestycyjnego i dekapitali
zowanego majątku).

Gospodarze przedłożyli 
program przeciwdziałania bie
dzie i bezrobociu, autorstwa Zdzi
sława Mazura, Roberta Mikulskie
go i Zdzisława Maszkiewicza. Ów 
regionalny program zauważa, że 
bezrobocie w krótkim czasie, po 
<S4r., stało się głównym proble
mem społecznym narodu, nie za
uważalnym do końca przez kolej
ne rządy. Z analizy zmian w za
trudnieniu wynika, że w latach 
1990-94 liczba likwidowanych 
miejsc pracy przewyższała trzy
krotnie liczbę tworzonych miejsc 
pracy.

Nasze konto: Zarząd Regionu NSZZ “Solidarność" Ziemia Radomska
PKO BP I O/Radom 10204317- 4079 - 270 -1 -111

Duży wzrost bezrobocia 
świadczy o małej skuteczności do
tychczasowych programów aktywnej 
polityki rynku opracy, w których Fun
dusz Pracy siłą rzeczy nic mógł za
stąpić rządowego programu zwalcza
nia przyczyn bezrobocia zarówno w 
Polsce, jak i w Radomiu, gdzie sytu
acja jest o tyle gorsza, o ile jest więk
szy średnioroczny przyrost ludności 
od średniej krajowej.

Porównania radomsko- 
kieleckie/dane za 1996r./-Prze
kwalifikowania bezrobotnych: 
Radom - 852; Kielce - 3708. Pra
ce interwencyjne: Radom - 3635; 
Kielce - 7849. Roboty publicz
ne: Radom - 1683; Kielce - 6087. 
Pożyczki na miejca pracy: Ra
dom - 90 miejsc; Kielce - 520 
miejsc.

Co chcieli zaproponować ra
domscy związkowcy nieobecnym 
kierownikom RUP? Między innymi 
zamierzali zwrócić uwagę kierownic
twu WUP na: kontrolę odpowiednie
go nadzoru właścicielskiego pań
stwowych zakładów, spółek skarbu 
państwa oraz zakładów komunalnych 
i współfinansowanie przekształceń w 
tych zakładach; ukierunkowanie Fun
duszu Gwarantowanych Świadczeń 
Pracowniczych na utrzymanie istnie
jących miejsc pracy i brak inicjaty
wy w zakresie opracowania planów 
strategicznych dla zagrożonych regio
nów Szydłowca i Pionek; utworzenie 
sieci klubów pracy: uruchodmienie 
programów specjalnych dla przedsię
biorczej młodzieży; zwiększenie 
środków z Funduszu Pracy na aktyw
ne formy powyżej 30%; promocję 
ubezpieczeń na wypadek bezrobocia.

Wokół tych tematów chciano 
rozpisać zadania, a bez poważnej 
dyskusji nie było i nie będzie po
ważnej współpracy.

APEL O DALSZĄ
I SZYBKĄ POMOC

Wobec wielu tragedii i dramatów 
ludzkich, jakie spowodowała głównie 
w Polsce Południowej i Zachodniej klę
ska powodzi, nasz Związek nie może 
pozostać obojętny . Szczególnie musi- 
my w dalszym ciągu okazywać solidar
ne wsparcie dla tych członków NSZZ 
„Solidarność” i ich rodzin, których do
tknęły skutki tego żywiołu. Nasza po
moc dla nas i dla innych poszkodowa
nych nie może osłabnąć.

Zwracam się do każdego człon
ka Związku, który nie został poszko
dowany w wyniku powodzi, aby oprócz 
składki członkowskiej, przekazał co 
najmniej lOzł na założony, przez Ko
misję Krajową fundusz pomocy dla 
powodzian. Tę „nadzwyczajną skład
kę” należy wpłacać jak najszybciej, jed
nak nie później niż do końca sierpnia, 
w macierzystej komisji zakładowej, a 
ona jest zobligowana przesłać zebrana^ 
kwotę na konto:

Komisja Krajowa NSZZ „Solidarność” 
Powszechny Bank Gospodarczy S.A. w 

Łodzi O/Gdańsk
nr 10801053-6796-27006-801000-111 

„Powódź”
Mam nadzieję, że jak w wielu 

przypadkach, kiedy od zaangażowania 
członków Związku, zależało przezwy
ciężenie różnych przeszkód, tak i teraz 
okazana będzie pomoc, która pozwoli 
naszemu Związkowi w dalszym ciągu 
godnie używać nazwy Solidarność.

Z góry, za wyświadczenie takiej 
pomocy każdemu członkowi Związku 
dziękuję i serdecznie, pozdrawiam.

Marian Krzaklewski
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